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Referat:  Hovedbestyrelsesmøde nr. 10 (2016/2017) 
 
Mødedato:  Torsdag d. 15. december 2016  
 
Mødested:  Teamviewer, kl. 19:00 
 
Deltagere:  HB: Peter Eriksen (PE) 
  Mads Leth (ML)  
  Ole G. Andersen (OGA) - Afbud 
  Bent Karlsson (BK) 
  Jørgen Legind-Hansen (JLH) 
 
  Suppleanter: Lars Heskjær (LH) 
  Jørgen Korsgaard (JK) - Afbud 
  
 ADM:  Lars Agesen-Pagh (LAP) 
 
 
 
 
1. Velkomst (PE) 
 
2. Gennemgang af DSvU HB aktionsliste (PE) 

Forsikring af instruktører. 
- Vi har muligvis et problem med DIF forsikringen vedr. instruktører, da DIFs forsikringsselskab 

TRYG men at der er tale om en luftfartsforsikring. DIF diskuterer med TRYG. Indledningsvist øn-
sker vi at få bekræftet at DIF-forsikringen fortsat dækker som altid. LAP følger op med Jan Lar-
sen, DIF 

- DULFO har instruktørforsikring ved Forsikringsklubben. Kan være en lignende vi skal bruge, hvis vi 
ikke opnår enighed med DIF/TRYG.   

 
 

3. Generelle emner 
3.1. Tilbagemelding fra eksterne møder 

 
4. Opdatering fra administrationen (LAP) 

4.1. Opdatering UHB – generel status af UHB 
Vi afventer de store gruppers godkendelse af Trafik- og Byggestyrelsen .  
Trafikstyrelsen/Henrik Michelsen har anmodet om ny samlet udgave. Anders Madsen fik samlet ud-
gave tilsendt i oktober. Siden har der kun været mindre ændringer. (LAP) 

4.2. Henvendelser fra klubber og enkeltpersoner 
4.2.1. Herning Svk. Henvendelse vedrørende Kunstflyvning. 

Kunstflyvningsområde – ACRO-boks. Kan løses via aftale med Karup, men TBST har givet afslag 
på at flyve under 600 meter. Dette er en dansk særregel, og vi forstår ikke TBST fastholder den 
i vores europæiske miljø. DSvU åbner sagen med Trafikstyrelsen. 
  

4.2.2. Ottestrup. Nyt siden sidst? 
Vi arbejde på flere løsningsmodeller og tror på at det løser sig. 

4.2.3. Tølløse Flyveklub. Status på 8.33? Muligheder for tilskud? 
Ingen faste regler for tilskud endnu. Vi undersøger evt. tilskudsmuligheder i andre land, f.eks. 
England. 
Men, efter som at det fortsat er ”50/50” om vi slipper for 8.33 i Danmark anbefaler DSvU at 
klubberne afventer generel udskiftning i klubfly. Vi anbefaler dog at klubberne afsætter midler til 
en kommende udskiftning. Udviklingen kan blandt andet følges her: https://833radio.com/. 
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4.2.4. Lolland-Falster: Medlemsmøde 17/1 2017 om perspektivplan for klubben. Vil gerne have 
DSvU-rep med til at komme med input til emner og inspiration. 
PE kontakter klubben. (LAP videresende materiale) 

4.2.5. Henvendelse vedr. mulig deltagelse af Dansk Pilot i Australien.  
Piloten har ikke tidligere deltaget i et DM. Ansøgningen imødekommes ikke. PE kontakter piloten 
med afslag. 
 

4.3. Efterretningssager 
 

 
5. Økonomi (OGA) 

5.1. Status på drift 
Nærmer os årsafslutningen. OGA og LAP mødes inden 31/12 for at forberede regnskabet. 
Enkelte budgetposter mangler, men vi kommer ud med et overskud.  
 

5.2. Status på investeringer 
Mødelokale skrider frem. Flest mulige udgifter kontores i indeværende år. 

5.3. Grundskyld Arnborg 
Ny skattebillet for 2017 er modtaget d.d. Der er fremsendt en meget stor stigning. Stigningen har et 
omfang, så vi indledningsvist forventer der er tale om en fejl. Det er ikke lykkedes at få SKAT i tale i 
dagens løb, da medarbejderen vi skal tale med først er tilbage mandag. LAP følger op. 

 
6. Budget 2017 (OGA) 

Der er kun tale om småjusteringer ift. den præsentationen der blev givet på Formandsmødet. 
 

7. Nationalcenter (OGA) 
7.1. Nyt fra AB 

7.1.1. Nyt AB er sammensat.  
- Erik Døssing, SG70 
- Tom Finsen, Viborg Svk.  
- Morten Bennick, PFG 
- Ole Gellert Andersen – HB kontakt. 
-  

PE indkalder til et første møde i starten af januar, hvor også de lokale klubber kan deltage. 
 

7.2. Investeringer 
7.2.1. Spilgarage 
7.2.2. Hangar 3 projekt 
7.2.3. Herning Vand 

Samtaler med vores lokalpolitikker, som er i bestyrelsen i Herning Vand, har ikke medført yder-
ligere dialog. Herning vand mener at Svæveflyvecenteret skal betale for kloaktilslutningerne. Vi 
mener omvendt at det er betalt for ca. 43 år siden og at planen fra dengang er fulgt både i an-
tal og placeringer. Forslag om mindelig løsning (50% til beløbet som Herning Vand forlanger) 
er afvist af Herning Vand.  
LAP har bedt om at få regningen tilsendt, mhp. at deponere betaling og afvente en sag såfremt 
Herning Vand står fast i deres krav.  
LAP har bedt om aktindsigt i sagen. Der er modtaget en del materiale, men det kan konstateres 
at materiale fra DANVA, som Herning Vand henviser til som begrundelse for kravet og dets 
størrelse, ikke er tilgået os med det fremsendte materiale. 
 
Faktura modtaget 09-12-2016. Fakturabeløb 71.388 kr. for alle nuværende (maks. 34) tilslut-
ninger. 
 
Det kan diskuteres om ”det var det” og så opkræve 2.100 kr. for hytter/bygninger der er tilslut-
tet kloak. Bør drøftes med hytteejerne.  
 
Alternativet er jo at koble sig af kloakken igen! MEN vi skal dog forvente at der kommer en 
kommunal kloakplan for området, hvori krav om tilslutning af alle hytter/afløb vil fremgå. Prisen 
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for tilslutning nr. 35-52 (de næste 17 tilslutninger) er 35.694 kr., dvs. også ca. 2.100 kr. pr. til-
slutning.  Vi har dog fået oplyst at særlige kloakplaner/spildevandsplaner for landzoner er drop-
pet i mange andre kommuner, med henvisning til at det nok ikke er nødvendigt alligevel.  
 
Vi arbejder videre på en løsning. 
 

 
8. FLYSIK (OGA) 

8.1. Indkaldelse til OSTIV møde (Australien) er modtaget. (sendt til LJ og OGA) 

DSvU deltager ikke denne gang. 
 

9. Konkurrence og Sport (ML) 
9.1. Informationer og aktioner fra KU 

 
- Johnny fratræder som nationalholdstræner. 

Diskuteret om fremtiden taler for en (deltids-)ansat træner? Også for at sikre strukturen på en 
længere bane. Det falder i givet fald godt ind i de nye strategiske aftaler med DIF. 

 
- Kvinde VM/WWGC 2017: Desværre ser den danske deltagelse ud til at blive lille. 
 
- Møde med HB og KU om perspektivplanen og de kommende strategiske aftaler med DIF skal ar-

rangeres. ML tager initiativ. 
 
- Der kommer artikel til hjemmesiden (snart) med oversigt over årets deltagere i div. konkurrencer. 

(ML) 
 
 

10. Materiel (ML) 
Udvalget skal reaktiveres. ML igangsætter arbejdet sammen med Poul Hørup. 
 
MOM-CAMO 2.0: Offentliggørelse snarest. LAP følger op. 
 

11. Flyvevirksomhed (JLH) 
11.1. Fornyelse af instruktørbeviser  

Godkendte fornyelse er pakket dd. og udsendes inden jul. 
Der mangler tilbagemeldinger fra enkelte klubber. LJH arbejder på de sidste.  
 
Statistik for 2016. Mange har indberettet. LAP rykker de sidste klubber inden jul. 
 

12. Uddannelse (JLH) 
Der arbejdes på opdatering af N-BEG undervisningsmateriale så det bliver korrekt. 

 
13. Klubområdet (BK) 

Læringskort fra friluftsrådet er modtaget. Det kan godt tjene til inspiration, men er ikke helt det vi 
havde håbet på. 
 
Der arbejdes fortsat på det. Ønsket er materiale til undervisningsbrug. 

 
14. Bredde- og juniorarbejde (BK) 

14.1. Tilbagemeldinger fra Konference og formandsmødet 
Links til evalueringerne er udsendt til HB-medlemmerne 5. december. 
Primært rosende bemærkninger omkring det indholdsmæssige, flere var ikke tilfredse med ma-
dens kvalitet. Vi har videresent disse bemærkninger til Trinity, som har lover at gøre det bedre, 
hvis vi vender tilbage næste år. 
  

14.2. Rookie-konference 2017 
Indhold og sted? Hvor mange er der plads til? (NB: 50 nye S’ere i 2016) 
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Afholdelse på Arnborg er at foretrække. Muligvis i juli over en weekend.  
Indholdsmæssigt: Masser af flyvning, Omskoling på andre startmetoder (Klubberne og flyve-
cheferne skal ind over) præsentation of de ting svæveflyvning kan føre til (erhvervsmæssigt, 
ferieoplevelse, konkurrencer, bjergflyvning/bølgeflyvning o.s.v. Mulighederne på Arnborg. Net-
værk. Indslag fra DSvU. 
 
Antalsmæssigt kan vi håndterer alle der har fået S i 2016. Økonomisk skal deltagelse og ophold 
være gratis / DSvU-betalt. Starter/slæb betales til normale takster. 
 
Vi modtager gerne input til mere indhold. 
 

15.  Luftrum (LH) 
15.1. Kommissorium 

September-møde vedrørende kommissoriet. Diskussion omk. organiseringen af udvalget herun-
der procedurer for udpegning af medlemmer. Der er foreslået flere simplificeringer. LH tager 
det med udvalget. HB udpeger medlemmerne af udvalget. 
 
Luftrumsudvalget er et af de få områder hvor vi fortsat ser et behov for et tæt samarbejde med 
andre unioner gennem KDA. 
  

15.2. Referat fra mødet d. 17. september 2016 
Taget til efterretning. LAP skal have referatet på hjemmesiden. 
 

15.3. Remote tower. 
NAVIAIR overvejer implementering af Remote Towers. HB vil gerne have emnet op i KDA’s luft-
rumsudvalg, da dette vil berøre alle luftrumsbrugere. LH tager fat i Jan Schmeltz. 
Mere om konceptet her https://en.wikipedia.org/wiki/Remote_and_virtual_tower 

 
16. Kommunikations området (PE) 

16.1. Status på medlemsdatabase 
Vi afventer færdiggørelse. 

 
17. Eksterne organisationer 

17.1. DIF 
17.1.1. Strategiaftale 

Indstilling af strategiske spor er modtaget fra DIF. HB har ikke fundet det nødvendigt at supple-
rer med yderligere da indstillingen er yderst positiv og indholdsmæssigt helt i tråd med vores 
oplæg. Indstillingen er efterfølgende godkendt af DIF’s bestyrelse – med rosende omtale af den 
process DSvU her været gennem i samarbejde med DIFs konsulent. 
 

17.1.2. Nyt reglement for Amatør- og Ordensudvalg 
Forslaget til ændret UHP grp. 206 har været til udtalelse ved DIF. Vi har netop fået tilbagemel-
dingen – og oplægget er isoleret set helt i orden. Dog har DIF suppleret med yderligere forslag / 
emner til diskussion.  
Jan Schmeltz har modificeret oplægget på baggrund af tilbagemeldingen fra DIF.  
Når de sidste tilbagemeldinger er behandlet af Jan skal UHB-gruppen omkring HB og DIF igen. 
 

17.1.3. DIF klubudviklingsforløb. 
Foreningsanalyse i DIF fra sommeren viser at 4 klubber under DSvU er interesseret i klubudvik-
lingsforløb. LAP har svaret DIF er vi som udgangspunkt selv agter at gennemføre forløb/samta-
ler med vores klubber, men også at vi naturligvis skeler til det materiale der udarbejdes af DIF 
og DGI. 
 
Hvad mener DIF at de kan tilbyde klubberne? LAP følger op overfor DIF.  
 

17.2. Kongelig Dansk Aeroklub (KDA) (PE) 
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Der har nu været afholdt 2 møder i det nedsatte Budgetudvalg. Meget skuffende, har KDAs be-
styrelse ikke foreslået en strategi, der reelt kan føre til den modernisering af KDA, der enstem-
migt blev vedtaget på KDAs repræsentantskabsmøde. 

 
Der er pt. Ikke enighed i udvalget. Specielt DMUs repræsentant ønsker at flytte flere aktiviteter 
fra Unionerne over til KDA, og at ansætte mere arbejdskraft i KDA, hvilket er i modstrid med 
det der blev vedtaget på repræsentantskabsmøde.  
 
DFU, DULFU og DSvU arbejder derfor på et fælles oplæg der kan skabe flertal.  
 
Der er enighed om at vi omkring luftrum har en stor fælles interesse i KDA, men ser ikke rigtigt 
andre områder. 
 
Hvis der ikke snart skabes fremdrift, overvejer DSvU at opsige medlemsskabet af KDA, for at få 
aftalen genforhandlet. Specielt ønsker vi at det skal være frivilligt om DSvUs medlemmer øn-
sker at være medlem af KDA. 

 
17.3. FAI/IGC (PE) 

Intet at berette. 
 

17.4. European Gliding Union/Europe Air Sports (PE) 
17.4.1. Projekt Part Gliding  

Møde i Køln om Part-Ops i sidste uge. Der ser meget positivt ud, kun ganske få ting i forslaget 
fra EASA skaber debat. Vi følger op på udviklingen. 
 
Der er ikke sket noget på uddannelsesområdet siden sidste møde. DSvU er involveret i arbejdet 
 

17.4.2. EGU-møde 18.-19. februar i Heathrow 
Emner: Luftrum, Uddannelse, Materiel.  
DSvU deltager. Hvem der tager afsted besluttes på kommende HB-møde. 

 
17.5. Trafik- og Byggestyrelsen (TBST) 

17.5.1. Unionsmøde 29. november. 
OGA og LJ deltog. Motorflyverne tog det meste af mødetiden. Mødet handler meget om proble-
mer og ”klager” over Trafikstyrelsen, og foregik i en meget negativ atmosfære. 
 
DSVU oplyste under mødet at vi føler vi har et godt samarbejde. Men det er muligvis ikke rette 
taktik hvis vi vil have ændringer igennem, omvendt ønsker vi ikke at give et falskt indryk af den 
konstruktive dialog vi har. 
 
Vi udtrykte dog en bekymring vedrørende det faldende antal flyvelæger og luftfartslægens mu-
lige dobbeltrolle. TBST melder at der er hånd om det og en løsning på vej. 
 
Efter mødet har PE, i anden anledning, talt med Per Smock, TBST. Det blev diskuteret om vi 
kunne finde en mere konstruktiv form for møderne, eventuelt med separate møder mellem 
DSvU og Trafikstyrelsen eller eventuelt en mindre gruppe unioner, der har flere lighedspunkter 
end de nuværende deltagere. PE kontakter Per.  

 
17.6. Europe Air Sports (EAS) (PE) 

Intet at berette 
 

17.7. Friluftsrådet (BK) 
Intet at berette. Punktet udgår af standard dagsordenen. 
 

17.8. Nordisk samarbejde (PE) 
17.8.1. SWEDANOR  

LAP har arbejdet på opdatering af hjemmesiden med Claus Nedergaard. Layoutet forenkles no-
get i overensstemmelse med ønskerne som fremkom på SveDaNor-møde i København. 
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Der er nu åbent for tilmeldinger til 2017 kurserne. Alle forbundene vi i 2017 forsøge at markeds-
føre disse noget bedre.  
 

17.8.2. Nordic Gliding  
Beslutning om at forhøjelse af pris på 20 DKK årligt ligges på medlemsprisen i 2017 er meddelt 
Norge og Sverige. Ligeledes har vi oplyst at kapitalindskud på 21.600 DKK fra Danmark er gen-
nemført. LAP rykker, i egenskab af Direktør for Nordic Gliding APS, de andre forbund for indskud 
inden jul. 

 
18. Næste møder – bemærk ændringer (PE) 

 
Torsdag d. 12/1 2017 kl. 18:00, HB møde nr. 11 (Eventuelt med deltagelse af Chr. Pedersen, DIF). Mødet 
afholdes i Kolding. PE aftaler nærmere med Chr. Pedersen. 
Torsdag d. 2/2 2017 kl. 15:00, DIF møde nr. 4, HB møde nr. 12 fra kl 19:00 (Kolding) 

Muligvis deltagelse af udvalgsformænd. PE planlægger mødet sammen med Nina 
Bundgaard, DIF 

Lørdag d. 11/3 2017 Repræsentantskabsmøde (Sjælland) 
  Beretning for 2016. Forslag om opdeling i HB-beretning og udvalgsberetninger. 

PE laver ”skabelon” til udvalgene og rundsender. (LAP sender den gamle word-
version til PE) 

Torsdag d. 6/4 2017 kl. 15:00, DIF møde nr. 5 
 

 
19.  Eventuelt (PE) 

 
19.1. Simulator-møde (JK) 08-12-2016. Drøftet på aktionslisten. 
 
19.2. Henvendelse fra Nord-AD.  

 
Tilbud om udarbejdelse af reklamefinansieret markedsføringsmateriale.  
Indledende møde 12. december for konceptet blev forklaret. Der er tale om en reklame-video bereg-
net til brug på Facebook, på hjemmesider, i mail-signaturer etc. Finansiering sker via annoncer under 
videoen. Annoncesalget foretages af Nord-Ad, men vi kan/bør bidrage med gode leads. Produktions-
planlægning igangsættes først når økonomien er på plads. 
Det lyder interessant. Vi vil gerne have PR/Kommunikationsudvalget indover. LAP sætter i gang. 

 
19.3. Henvendelse fra Racemakers vedr. ChallengeDenmark.   

Start den 10 juni 2017 fra Fuglsang Sø i Herning. Samtidigt EM i triathlon.  
Challenge Danmark er interesseret i samarbejder med flere idrætter, dels for at skabe fokus om-
kring deres arrangement, dels for at giver deltagere og gæster en endnu bedre oplevelse.  
 
For DSvU er det en mulighed for ekstra eksponering over for mange mennesker.  
Det kunne være kunstflyvning i luftrummet nord for søen, fremvisning af fly på pladsen. Konkur-
rence og præmier – vind en tur i et svævefly etc. 
 
Ligeledes kommer der VIP arrangementer med DIF og Team Danmark hvor vores tilstedevæ-
relse kunne være ønskelig. 
 
Vi er umiddelbart interesseret. LAP sender referat fra mødet til PE. 

 
19.4. Frigivelse af gaver inden jul.  

Gaver, hvor formalia er på plads frigives inden jul. D.d. er der indbetalt 98 gaver, så det for-
ventes at vi også i 2016 kommer over de krævede 100 gaveindbetalere som ordningen for-
udsætter. 

 


